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vánoční strom, v pozadí kostel sv. Mikuláše

Studený prosinec – brzké jaro.
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Vážení spoluobčané,

je před námi poslední měsíc roku 2022 a nastává čas bilancování. Jaký byl ten letošní 
rok? Zřejmě všichni se shodneme, že plný změn a zvratů. Kdo by na jeho začátku čekal, 
že se dočkáme války na Ukrajině nebo šíleného zdražování prakticky všeho myslitel-
ného? Už není hlavním tématem COVID, který téměř vymizel ze stránek novin nebo 
televizních zpráv, přestože nás ještě nedávno denně provázel všemožnými omezeními 
běžného života. Pro naši obec, stejně jako pro všechny obce na Hlučínsku, byl asi nej-
citelnějším zásahem do rozpočtů nárůst cen energií. Částečně jsme omezili svícení ve-
řejného osvětlení, v noci nesvítí osvětlení kostela, ve škole i dalších obecních budovách 
hledáme úspornější zdroje vytápění. Přesto si troufám tvrdit, že jsme situaci dokázali 
zvládnout velmi dobře a pohled do rozpočtu obce jednoznačně ukazuje na zodpovědné 
hospodaření s veřejnými f inančními prostředky. Pevně věřím, že tomu tak bude i v le-
tech příštích, přestože je před námi mnoho plánovaných investic.

Jednou z těch probíhajících je čištění rybníků. Práce úspěšně pokračují ve stanove-
ném harmonogramu. Opět však musím všechny občany velmi důrazně vyzvat, aby 
nevstupovali do prostoru bývalé pískovny na ulici Lípová! Vytěžená zemina z ryb-
níků, kterou zde ukládáme, je skutečně velmi řídká a zrádná, hrozí zde nebezpečí 
utonutí! Prosím znovu všechny, aby se tomuto místu skutečně vyhýbali.

Letošní první adventní neděle vyšla již na poslední listopadový týden. Již tradičně 
byl první adventní víkend zasvěcen trhům v sále Obecního domu a také rozsvěce-
ním vánočních stromů. Ty jsme rozsvítili v pátek 25. listopadu jsme na Vrablovci 
a v sobotu 26. listopadu na Menšíkové louce. Opět se jednalo o stromy, které nám 
darovali nezištně naši spoluobčané. V případě vrabloveckého stromu to byla rodina 
Děrkasova z ulice Stolařská, strom na Menšíkové louce je tentokrát z Markvartovic 
od paní Radomíry Hruškové. Ještě jednou i touto formou za darování stromů všem 
velmi děkuji.

Prosinec by měl být časem alespoň mírného zmírnění shonu a spěchu. Přeji tedy 
vám všem klidné a pohodové prožití adventní doby i Vánoc a ať společně vstoupíme tou 
správnou nohou do roku 2023 s vírou, že bude lepší než ten letošní.

Mgr. Daniel Havlík
starosta obce 

Cesta letošního vánočního stromu
Letošní vánoční strom cestoval z Markvartovic do Ludgeřovic. Byl to vskutku lo-

gistický oříšek, díky drátům elektrického vedení a úzkým cestám, ale chlapi ze Staveb 
Škrobánek si perfektně poradili a strom 21. listopadu usadili na Menšíkové louku.
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cesta vánočního stromu – začala v Markvartovicích u paní Radomíry Hruškové

cesta vánočního stromu – ustavení na Menšíkové louce P.K.
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6. farmářské trhy
Letos poslední venkovní farmářské trhy proběhly 29. října na louce u hřiště TJ Ludge-

řovice. Návštěvníci si i tentokrát mohli nakoupit tradiční sortiment. Asi největší zájem byl 
o masné výrobky, frgály, koření a česnek. Nabídka byla doplněna o dušičkové vazby.

prodejci na Farmářských trzích č. 6

prodejci na Farmářských trzích č. 6
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Koncert pro Ludgeřovice – sbor Canticorum
V potemnělém kostele se 20. listopadu rozezněly zvuky varhan a po pár slovech o. Víta 

Zatloukala a úvodní skladbě Elišky Lámalové přišly, za světla svíček, účinkující ženského 
pěveckého sboru Canticorum, a zazpívaly první skladbu svého Koncertu pro Ludgeřovice. 

prodejci na Farmářských trzích č. 6

úvodní píseň – ženský pěvecký sbor Canticorum – při svíčkách ve zhasnutém kostele

LJ, P.K.
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Ženský pěvecký sbor Canticorum při MKS Havířov vede sbormistr Vítězslav Soukup. Jako 
hosté vystoupili – zpěvák Rastislav Širila – člen činohry Městského divadla Brno a již zmí-
něná varhanistka Eliška Lámalová. Zejména úvodní píseň při svíčkách byla opravdu velmi 
emotivní. Byl to moc krásný koncert.

P.K.

ženský pěvecký sbor Canticorum v našem kostele sv. Mikuláše

Kalendář akcí v Ludgeřovicích
Datum Akce Místo Pořadatel 

03. 12. 2022 Mikulášská nadílka  areál u hřiště Klub turistů
  TJ Ludgeřovice Ludgeřovice
04. 12. 2022 Mikulášská nadílka  sál Obecního domu Obec Ludgeřovice
04. 12. 2022 Mikulášská nadílka  Společenský dům MS ČČK
  na Vrablovci  Vrablovec
07. 12. 2022  Zastupitelstvo obce  sál Obecního domu  Obec Ludgeřovice
09. 12. 2022 Mikulášská zábava  sál Obecního domu Klub důchodců
   Ludgeřovice
09. 12. 2022 Setkání seniorů  Společenský dům MS ČČK
  na Vrablovci Vrablovec
11. 12. 2022 Adventní koncert kostel sv. Mikuláše SNK a Obec
   Ludgeřovice
24. 12. 2022 Živý betlém kostel sv. Mikuláše Skauti Ludgeřovice
26. 12. 2022 Vánoční koncert kostel sv. Mikuláše  Obec Ludgeřovice
  – Martin Chodúr 
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26. 12. 2022 Štěpánská zábava  sál Obecního domu SDH Ludgeřovice
31. 12. 2022 Oslava Silvestra Společenský dům SDH Vrablovec
 pro členy klubu na Vrablovci 

13. 01. 2023 Volby prezidenta 
14. 01. 2023 Volby prezidenta 
20. 01. 2023 Výroční schůze Společenský dům SDH Vrablovec
  na Vrablovci 
25. 01. 2023 Výroční schůze  sál Obecního domu Klub důchodců
   Ludgeřovice
27. 01. 2023 II. kolo volby prezidenta
28. 01. 2023 II. kolo volby prezidenta
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Sběr papíru
Vážení rodiče, milí žáci,

v říjnu proběhl na naší škole sběr starého 
papíru. Společně jsme nasbírali 6 285 kg. 
Získaný finanční obnos bude použit pro-
střednictvím SRPDŠ pro naše žáky. Tou-
to cestou chceme poděkovat za obětavost, 
ochotu a vstřícnost všem, kteří jste se sběru 
zúčastnili.

Budeme se těšit opět na jaře 2023!

Vyhodnocení sběru papíru

podzim 2022

Výsledková tabulka ve sběru papíru tříd – nižší stupeň

Umístění Třída Hmotnost kg na žáka Nejlepší sběrač třídy

1. místo 4.A 35 kg Matěj Novotný
Agáta Novotná 

2. místo 5.A 26 kg Ema Valíková

3. místo 1.D 14 kg Samuel Stočes

Výsledková tabulka ve sběru papíru jednotlivců – nižší stupeň

1. Agáta Novotná
Matěj Novotný

4.A

4.A

448 kg
448 kg

2. Ema Valíková 5.A 216 kg

3. Natálie Martiníková 5.A 123 kg

žáci 9. ročníku pomáhají při sběru papíru
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Výsledková tabulka ve sběru papíru tříd – vyšší stupeň

Umístění Třída Hmotnost kg na žáka Nejlepší sběrač třídy

1. místo 7.A 26 kg Ondřej Valík

2. místo 8.A 17 kg Martin Koch

3. místo 7.B 16 kg Martin Rudolf Vjačka

Výsledková tabulka ve sběru papíru jednotlivců – vyšší stupeň

1. Ondřej Valík 7.A 225 kg

2. Martin Rudolf Vjačka 7.B 117 kg

3. Sofie Mertová 6.B 108 kg

Děkujeme, že jste se aktivně zúčastnili sběru papíru a výherním třídám gratulujeme.

ZŠ a MŠ Ludgeřovice

Říjen ve školní družině
Měsícem říjnem začala naše družinová cesta kolem světa. Z rodné domoviny jsme se 

vydali rovnou do Velké Británie, země králů a královen a hlavně Harryho Pottera. Žáci se 
tak mohli seznámit s její historií, se zvyky a tradicemi. Poznali se s královskou rodinou, 
pochutnali si na tradičním sendviči podávaném k čaji o páté a zahráli si tradiční britské hry. 
Po celou dobu probíhaly přípravy na celodružinovou akci Halloweenské strašení s Harrym, 
a tak se mohla družina v závěru měsíce proměnit ve Školu čar a kouzel.

královská rodina v podání žáků z družiny z horní budovy
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Bc. Slováková Markéta, ZŠ a MŠ Lugeřovice

V duchu světových tradic
Pondělí 31. října se na naší škole neslo v duchu světových tradic – Halloweenu. Žáci 

1. – 3. tříd si tento den náležitě užili. Dozvěděli se zajímavosti o tomto původem keltském 

žáci z družiny z dolní školy při hře Famfrpál

společné setkání tříd ve foyer
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svátku a seznámili se s tradicemi, se kterými je Halloween spjat. Poté se ve svých kostýmech 
vydali na průvod napříč celou školou. Žáci druhého stupně byli příjemně překvapeni, když 
se jim ve výuce zjevili duchové, kostlivci, čarodějnice a jiná strašidla.

Mgr. Jana Václavíková, Mgr. Ivana Juráková, ZŠ a MŠ Lugeřovice

Projekt VŠB Třída vynálezců
Od 31. října do 7. listopadu proběhl na naší škole projekt Vysoké školy báňské s názvem 

Třída vynálezců. V rámci projektu se specializovaní lektoři pokoušeli z našich „obyčej-
ných“ žáků 8. tříd udělat vynálezce a inovátory. Žáci překvapili svou kreativitou a vznikaly 
velmi neotřelé, inovativní nápady jako např. auto na vzduch, samonabíjecí hrnek, detektor 
zvířecích siluet na přední část aut, různé varianty robotických vychytávek nebo jazykové 
pomůcky. Na konci týdne pak žáci prezentovali své nápady nejen před sebou, ale také před 
vybranou porotou. Snažili se porotu přesvědčit, že jejich nápad je nejlepší. A ačkoliv všechny 
týmy byly skvělé, mohly vyhrát jen tři, kteří se zúčastní krajského finále.

výrobek žáků žáci 8. ročníku při prezentaci

Klub nadaných dětí v Moravskoslezské vědecké knihovně
Prvním výjezdem Klubu nadaných dětí v tomto školním roce byla návštěva Vědecké 

knihovny v Ostravě, konkrétně jejich Makerspace dílny. Děti měly možnost naprogramovat 
si Lego roboty, prozkoumat funkce Ozobotů a seznámit se s programovacím prostředím 
robotů Sphero. Největší úspěch však měla práce s 3D pery, při které se děti opravdu vyřádily 

ZŠ a MŠ Ludgeřovice
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a hotový výrobek si s sebou odnesly na pamatáku. Vzhledem k nadšení, se kterým děti od-
cházely, již teď víme, že návštěva vědecké knihovny nebyla poslední. Těšíme se na příště.

žáci ZŠ a MŠ Ludgeřovice ve vědecké knihovně

Mgr. Jana Václavíková, Mgr. Natálie Nevřelová, ZŠ a MŠ Lugeřovice

Lampionový průvod s uspáváním broučků a berušek
Tak jako minulé roky také letos na podzim jsme v MŠ Sovičky společně s MŠ Ledňáčci, 

uskutečnili náš tradiční lampionový průvod s uspáváním broučků a berušek. V 17 hodin 

zpívání broučkům
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jsme společně vycházeli z parkoviště u Dolní školy a šli jsme průvodem po ulici Na Návsi 
až k hřišti TJ Ludgeřovice, kde na děti čekal osvětlený palouček s domečkem pro broučky. 
Děti šly postupně broučky do domečku uložit a společně je básničkou uspaly. Poté jsme si 
zazpívali několik písniček a vypustili jsme lampiony přání. Přítmí podvečera s osvětleným 
paloučkem a rozsvícenými lampiony dětí vykouzlilo nádhernou podzimní atmosféru.

MŠ Sovičky

Zahraniční stáž ve Španělsku
V době od 16. do 21. října 2022 jsme 

v rámci programu Erasmus+ strávili čas ve 
škole v malém španělském městečku Mengí-
bar. Poznali jsme celou řadu učitelů různých 
předmětů, kteří se o nás velmi přátelsky po-
starali a s jižanskou vřelostí nás přijali mezi 
sebe. Výuka probíhala v odlišných blocích, 
než jsme zvyklí u nás. V devět hodin zača-
la a až do půl dvanácté byla bez přestávky, 
jen se střídali po šedesáti minutách předměty 
a učitelé. O půl dvanácté začala půlhodinová 
pauza ve venkovních prostorách, kde se děti 
vyřádily a další dvě hodiny výuky zvládly 
v klidu.

Nahlédli jsme například do hodin španěl-
štiny, matematiky, hudební výchovy a jiných. 
Metody a formy výuky jsou podobné těm 
našim, je však také třeba přiznat, že místní 
škola není zdaleka tak dobře vybavená jako 
ta naše.

I tak nás spousta věcí oslovila a dovezli 
jsme si inspiraci domů.

Mgr. Jana Grzychová, Mgr. Karel Moric, Mgr. Martin Nevřela, ZŠ a MŠ Ludgeřovice

ve škole v Mengíbaru

Soutěž v bowlingu mezi družstvy seniorů
Tradiční klání borců a borkyň, z klubů seniorů z Petřkovic, Vrablovce a Ludgeřovic, 

se uskutečnilo 26. října na bowlingové dráze v Selském dvoře Ludgeřovice. Pořadatelem 
akce bylo tentokrát družstvo Petřkovic, které turnaj i vyhrálo. Na druhém místě se umís-
tilo družstvo Ludgeřovic a třetí Vrablovec. Nejlepší výkon soutěže podal Jindřich Bauer 
z Ludgeřovic, získal 124 bodů. Atmosféru na závodní dráze nejlépe vykreslí níže uvedené 
fotografie. Sportu zdar !!! 
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Jindřich Dinter – soustředění před prvním hodem

družstvo Vrablovce a Petřkovic před zahájením soutěže
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družstvo Ludgeřovic
Jiří Dudek, Klub důchodců Ludgeřovice 

Podzimní skautské výpravy
Krásu podzimní přírody obdivovaly všechny skautské věkové kategorie. Kromě benjamínků 

všichni vyrazili na více dní. Vlčata si užívala v Třemešné, Roveři a Rangers na Hrčavě. Ve stejném 
termínu 14. – 16. října se skauti vydali do „středu Země“ a světlušky na „konec světa“.

Jeden ze skautů, bratr Študent, vypráví o skautské akci:
„V pátek odpoledne jsme se sešli na hlavním vlakovém nádraží v Ostravě. Vydali jsme se do Javoříčka. 

Nejdříve jsme jeli vlakem, potom autobusem a posledních 5 km jsme došli pěšky na speleologickou základ-
nu. Tam na nás čekal pan speleolog. Vysvětloval nám, jak se v jeskyních chovat a co tam budeme dělat.

A v sobotu to bylo přesně, jak nám povídal. Před jeskyněmi jsme se rozdělili do dvou skupin. První 
šla na prohlídku a druhá si šla vyzkoušet jaké je to být horníkem. Byl jsem ve druhé skupince. Vozili jsme 
lanovkou kýble s nakopanou hlínou, pomáhali vysypávat ven. Pak nás čekala prohlídka. Byla dlouhá 
113 m. Jako první jsme viděli Narozeninový dóm, ve kterém jsme si mohli pohladit malého netopýrka. 
A pak jsme se museli plazit úzkým tunelem po břichu. Ještě že jsme měli přilby! Proplazili jsme se do Dómu 
u Parníku. Byl tam jeden velký krápník, který vypadal jako parník. Pokračovali jsme kolem kostnice, kde 
kdysi našli kosti od pravěkého medvěda. Za kostnici jsme se opět plazili a tentokrát i do kopce! Prošli jsme 
pak kolem Vchodu vzdechů a dostali jsme se do Katedrály. Ta je největším dómem. Bylo to poslední místo 
na prohlídce a čekala nás stejná cesta zpět. Po celé trase jsme viděli velkou spoustu krápníků. Po cestě jsme 
našli kostru netopýra.

Po prohlídce jsme speleologům moc poděkovali a vydali se na základnu. Po obědě a odpočinku jsme hráli 
celoodpolední orientační hru. Po večeři, když už jsme byli všichni totálně unavení a těšili se do postele, 
přišli vedoucí s návrhem, abychom se podívali na film podle knižní předlohy Julese Verna Cesta do středu 
země. Po dnešní speleologické expedici nás film moc zaujal a všichni jsme se dívali až do konce.
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V neděli ráno jsme putovali 5 km na zámek Bouzov na mši svatou. Po mši jsme se po zámku 
trošku porozhlédli. Je moc krásný. Při cestě zpět jsme hledali ukryté lístečky se slovními indiciemi, 
které měli jsme odhalit tajné slovo, „Zemské jádro”. Na základně jsme poobědvali a celou jí ukli-
dili. Rozloučili jsme se s jeskyňáři a poděkovali jsme jim za její půjčení a super expedici. Po cestě 
k autobusu se k nám na chvíli přidala kočička, kterou jsme pojmenovali “Žil”. Jeli jsme opět busem 
a vlakem až na hlavní nádraží v Ostravě, kde si nás vyzvedli rodiče.

Výprava byla úžasná, moc se mi líbila a těším se na příští.“
A třináct světlušek stejný pátek v  podvečer 14. října zamávalo rodičům a s dvěma ve-

doucími a jedním minibenjamínkem vyrazili na Beruškovou faru. Berušková je proto, že na 
podzim jich tam bývá fakt hodně. A bylo. Po cestě, kdy jsme dost trénovali přestupování, na 
nás čekala teplá opravená fara v Bohušově, to je skoro na konci světa na Osoblažsku.

Ráno po nákupu v místním obchůdku byla rozcvička, vánočka, klouzačka, houpačka a pak 
jsme za drobného mrholení vyšli na nedalekou zříceninu hradu. Cestou jsme obdivovali krásu 
podzimního listí. Bobík jich měla obrovskou kytici. Abychom dostály jménu výpravy, na hradě 
jsme hrály pár hmyzích her, našimi favority byli mravenci. Protože díky mokré trávě mnohým 
čvachtalo v botech, vyrazili jsme zpět dříve a zbylo tak více času na holčičí blbnutí, zpěv, malování 
na kameny… Večer jsme si zahráli příběh Cvrček a mravenci a přemýšleli o životě pro druhé.

Prakticky si to na výpravě vyzkoušeli skauti a skautky, když vynášeli hlínu z jeskyně 
a světlušky, když při rozcvičce plely chodník. Holky ani neví, že tehdy hloubali nad větami 
z encykliky Laudato si papeže Františka:

Láska je to, co nás spojuje, protože celý svět je darem, který jsme přijali od Boží, Otcovy lásky. 
Navzájem se máme touto láskou obdarovávat. Každý můžeme malými skutky přispět k tomu, aby 
se na zemi dobře žilo.

skauti vynáší kbelíky s hlínou  cesta do středu Země
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A tak vám přejeme, aby nadcházející adventní doba byla naplněna tímto poselstvím 
a těch malých skutků, aby se vám podařilo hodně. Protože láska lidí mezi sebou navzájem 
je to, co má smysl.

Skauti Ludgeřovice

Další dotace pro hasiče z Ludgeřovic
Díky další úspěšné žádosti o dotaci jsme si mohli dovolit celkový „repas“ požárních stří-

kaček (PS 12). Tentokrát to byla dotace z Moravskoslezského kraje s názvem „Podpora 
dobrovolných hasičů 2022“. Celková částka dotace činila 80 tisíc Kč.

Tyto peníze jsme využili na již zmíněnou repasi 2 ks požárních stříkaček, které nejvíce 
využívají naší nejmenší, a to mladí hasiči SDH Ludgeřovice k požárnímu sportu.

Staré požární stříkačky už nefungovaly, jak měly, byly přece jen už několik desítek let 
staré a pro tréninky mladých hasičů byly nespolehlivé a nefunkční. Opravy, tzv. na koleni, 
byly jen dočasné. Na stříkačkách byla tedy provedena generální oprava. Tato velká oprava 
byla velmi nákladná a úhrada z vlastních zdrojů nepřijatelná. Jakmile nám tato dotace byla 
poskytnuta, ihned jsme začali jednat s firmou Kamil Nevřela – prodej a servis hasičské tech-
niky, která se zabývá těmito renovacemi. Tato firma nám obě požární stříkačky kompletně 
rozebrala, opravila, špatné díly vyměnila a po sestrojení zpátky, také seřídila. Děti tak mají 
jistotu, že na tréninku se mohou spolehnout na svůj „stroj“ a díky tomu zlepšovat své výkony. 
Jak již bylo zmíněno výše, předmětem opravy byly dvě PS 12. Jedna stříkačka je prioritně 
pro děti k soutěžím a na trénink, druhá je záložní pro děti, ale primárně bude sloužit pro 
jednotku SDH Ludgeřovice. Mohou ji používat při čerpání vody při povodních nebo také 
jako doplňovaní vody do cisteren z volného zdroje (rybníky, řeky, …).

na cestě z jeskyně
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Celková částka za kompletní opravu činila 102 960 Kč, z toho jsme 80 tisíc Kč zaplatili 
ze získané dotace a zbytek byl doplacen z prostředků sboru. Jsme velice rádi, že se nám tato 
dotace podařila získat a umožnila nám zase o něco více zmodernizovat naše vybavení. Dě-
kujeme tedy Moravskoslezskému kraji za poskytnutí dotace.

Tomáš Schlossarek, SDH Ludgeřovice

Hasiči zpestřili dětem přespávací akci
Výcvik tentokrát proběhl za přímé účasti dětí z mladých hasičů

Za účelem výcviku se pravidelně setkáváme v nedělní dopoledne. V měsíci listopadu jsme 
ale udělali výjimku. Byli jsme osloveni, zda neuděláme jednoduchou přednášku dětem na 
téma první pomoci. Instruktoři mladých hasičů si totiž naplánovali přespávací akci pro děti 
přímo na naší hasičské zbrojnici. Program vyplnili různě. Avšak jeho součástí byl i výcvik 
jednotky. Spojilo se tak to užitečné a zábavné v jeden celek.

Samotný náš výcvik byl naplánován na státní svátek. Sedmnáctého listopadu tak ráno po 
snídani děti viděly, oč se vlastně pravidelně, při nedělích, snažíme. A samozřejmě i my jsme 
využili jejich potenciálu. Protože se nám naskytla možnost mít na zbrojnici neplánovaně 
přes dvě desítky potencionálních figurantů. Z minula víte, že tématem setkání byla první 
pomoc. V listopadu jsme toto rozšířili. Trénovali jsme praktické situace. Nejčastěji jsme se 
již ale zaměřovali na transport pacienta. Ostatně je to pro nás celkem důležité téma. Pro-
středků pro transport je mnoho, každý se hodí k jiné situaci. V minulosti jsme tak zamířili 
např. na prohlídku sanitního vozu, či letecký vrtulník. Jak jsem zmínil, téma se nás dotýká 
hodně, protože jsme na transport povolávání velmi často. Na víc jsou mezi námi také nováč-
ci. Ale i ti zkušení si občas rádi připomenou základy.

Letos jsme ale díky dětem mohli využít úplně jinou zkušenost. Mezi hasiči je známá 
jako metoda START. V podstatě nás má navést, jak zachraňovat v situacích, kdy nás je 
málo a zraněných mnoho. Typická jsou velká neštěstí. Převrácený autobus, nabouraný vlak, 
skupinová otrava apod. V takových situacích je třeba se držet určitých pravidel. Aby záchra-
nu dostali ti, kteří ji opravdu potřebují. Aby závažnost zdravotního stavu určovala prioritu 
odsunu do nemocnice. Aby byl minimalizován zmatek, a tím se urychlil transport do ne-
mocnic. Tato třídící metodika je hezká na papíře, ale zvládnout ji prakticky, to už je věc jiná. 
Děti jsme nijak nemaskovali. Dostaly pouze kartičky se svým zdravotním stavem a podle 
toho se hasiči prodírali houfem dětí a třídili fiktivní zranění dle priorit. Dopoledne to bylo 
nakonec poučné pro obě strany.

David Lange, hasiči Ludgeřovice

Drakiáda a turnaj ve stolní hře Člověče, nezlob se
22. října, i přes nepříznivé počasí, se na Vrablovci konala Drakiáda a turnaj v Člo-

věče, nezlob se. V soutěži o nejveselejšího draka vyhrál David Klapec. Pár fotek poslal 
Tomáš Klapec. Poté se všichni přesunuli do Společenského domu na Vrablovec, kde 
začal turnaj v populární stolní hře Člověče, nezlob se. V pavouku postupně všichni vy-
padávali, až do velmi napínavého semifinále a ještě napínavějšího finále. Obecenstvo 
náruživě fandilo a moc jsme si to užili. V turnaji vyhrál Filip Kramný. Moc všem dě-
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kujeme za super atmosféru, za skvělou organizaci pořadatelům SDH Vrablovec a bla-
hopřejeme všem soutěžícím!

výherce v soutěži o nejveselejšího draka výherce v turnaji ve stolní hře Člověče, nezlob se

P.K.
turnaj v Člověče, nezlob se ve Společenském domě na Vrablovci
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Valná hromada TJ Ludgeřovice
Dne 3. listopadu 2022 večer proběhla v Obecním domě valná hromada TJ Ludgeřovice – 

všech klubů spadajících pod TJ – fotbalový klub, šachový klub, mládežnické kluby, ASPV, 
atd. Díky Covidu se valná hromada konala až nyní. Probíraly se úspěchy, výroční zprávy, 
rozpočet – shrnutí i plán, u kterého bylo nejvíce dotazů. Přítomno bylo 39 členů.

valná hromada TJ Ludgeřovice

valná hromada TJ Ludgeřovice
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P.K.

Den válečných veteránů a pietní akt
Již tradičně se v tomto období koná pietní akt u lavičky veteránů a následně předsta-

vení válečné techniky z obou světových válek. Nejinak tomu bylo i letos. 12. listopadu ve 
13 hodin proběhl pietní akt, položení věnců a připomenutí, že aktuálně probíhající válka na 
Ukrajině není až tak daleko od nás. Následovala přehlídka techniky a představení s ukázka-
mi dobových kostýmů, aut a dalších válečných rekvizit na Menšíkové louce – v 15 hodin pak 
proběhla finální bitva. Nebyla to oslava války, ale naopak připomenutí událostí, díky nimž 
bychom si měli vážit toho, že máme v naší zemi mír a vzpomínka na všechny, kteří položili 
život v těchto nesmyslných válkách. Akci pořádá KVHS Diverzanti, proslov pronesl o. Vít 
Zatloukal, jáhen Mgr. Zdeněk Uher a David Chobot, předseda KVHS Diverzanti. Věnec 
položila místostarostka obce Ing. Alena Janošová.

valná hromada TJ Ludgeřovice

výstava techniky na akci Den válečných veteránů na Menšíkové louce
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zdravotní sestřičky na akci Den válečných veteránů na Menšíkové louce

lavička válečných veteránů pod zdravotním střediskem v Ludgeřovicích
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P.K.

Ludgeřovický krmáš na Vrablovci
Oslava ludgeřovického krmáše proběhla v Klubu důchodců Vrablovec 15. listopadu 2022 

v sále Společenského domu na Vrablovci. Tak jako každý rok, tak i letos jsme přivítali mezi 
nás starosty Mgr. Daniela Havlíka za obec Ludgeřovice a Mgr. Pavla Paschka za město Hlu-
čín a za komunitní plánování Městkého úřadu Hlučín Ing. Terezu Šimánkovou. V úvodu 
nás potěšil svým vystoupením náš člen Pavel Drahanský vtipnou básní a také nám zazpíval. 
Vystoupení mělo úspěch a moc se nám líbilo.

Seznámila jsem členy klubu s akcemi do konce roku, které pořádá obec Ludgeřovice 
a město Hlučín, a pozvala všechny na divadelní představení Švagřičky od společnosti Di-
voch, které se koná 1. prosince v 18 hodin v Kulturním domě v Hlučíně a pogratulovala za 
celý klub jubilantům. Pak nastala přátelská diskuse, pohoštění a volná zábava. 

účastníci pietního aktu u lavičky válečných veteránů
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z oslavy ludgeřovického krmáše

z oslavy ludgeřovického krmáše

Eva Vojevodová, předsedkyně KD Vrablovec
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Krmášová zábava Klubu důchodců
Krmášová zábava začala 18. listopadu autogramiádou spisovatelky Hedviky Jandové, která 

na úvod přečetla také úryvek (ve kterém, coby učitele matematiky, všichni poznali pana učitele 
Smetanu) ze své nové knihy Mudrlantka. Předsedkyně Klubu důchodců Ludgeřovice, Anežka 

spisovatelka Hedvika Jandová čte úryvek ze své nové knihy Mudrlantka

Na zdraví! Účastnice Krmášové zábavy Klubu důchodců Ludgeřovice
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Robenková, popřála všem oslavencům, sdělila pár formalit k činnosti klubu a vyzvala všechny 
k zábavě. Následovala taneční show v podání mistrů tance Zdenka Borka a Viktorie Patócsové 
a pak se již rozproudila taneční zábava. K poslechu a tanci hrála skupina Arena. Pár rýmova-
ných slok a bonmotů z dnešní i minulé doby pronesl jeden z hostů Klubu důchodců Vrablovec, 
Pavel Drahanský. Ochutnal jsem krmášové koláče – byly skutečně vynikající!

taneční parket byl většinou plný tanečních párů

účastníci Krmášové zábavy Klubu důchodců Ludgeřovice

P.K.
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Výstava kanárů a exotů
V sobotu 19. listopadu a v neděli 20. listopadu se v areálu chovatelů v Ludgeřovicích konala již 

tradiční výstava barevných a postavových kanárů a exotů, tentokráte jubilejní třicátý ročník, s me-
zinárodní účastí. Tato soutěž a výstava je skutečně špička ve svém oboru, proto ji rádi a opakovaně 

předseda klubu K2 a předseda Základní organizace Českého svazu chovatelů Ludgeřovice,  
Arnošt Vraník na výstavě

výstava kanárů a exotů v areálu chovatelů Ludgeřovice
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navštěvují chovatelské kapacity z celého kraje i ze zahraničí. Barvy a postavy kanárků a papoušků 
byly tak nádherné, až oči přecházely. Mnoho z nich se dalo přímo na místě koupit a nejednu 
klec zdobily mašle jako označení mistrovství chovatele – první, druhé či třetí místo nebo čestné 
uznání za jimi vychovaný exemplář. Celkem bylo k vidění na 250 kanárků, exotického ptactva pak 
přibližně čtyřicet kusů, a ještě asi třicet papoušků. Jako zajímavost uvádím, že první místo získal 
papoušek bývalého ludgeřovického faráře Radovana Hradila, který aktuálně působí ve farnosti 
Velké Hoštice. Šampionem se stal jeden z kanárů místního chovatele Radka Navrátila.

P.K.

Ohlédnutí zahrádkářů za rokem 2022 na moštárně 
Svaz zahrádkářů existuje v Ludgeřovicích již 60 let. V letošním roce jsme si toto výročí připo-

mněli v březnu na výroční schůzi, zavzpomínali na vznik organizace, ocenili ty nejaktivnější členy 
a odměnili všechny přítomné malým dárkem, skleničkou na víno s logem organizace. 

V květnu jsme pořádali tradiční burzu pěstebních přebytků, která se i přes naše obavy, 
že ubývají pěstitelé, pomalu rozrůstá. Umožnili jsme prodej všem zájemcům a vyzýváme 
tímto všechny pěstitele, zahradníky a zahrádkáře, aby příští rok zkusili také nabídnout své 
výpěstky a přebytky. V květnu jsme také po dvouleté pauze uskutečnili zájezd do polských 
zahrad, který se moc povedl. Počasí nám přálo a mnozí si přivezli domů spoustu krásných 
rostlin a inspirací do svých zahrad. 

V létě jsme pořádali tradiční letní slavnost, která se uskutečnila navzdory nepříznivému 
počasí. Návštěvnost byla překvapivě dobrá a nálada skvělá. Tombola, soutěž o krále střelců 
a vyhodnocení letní soutěže na téma „To nej z Vaší zahrady“ bylo ohodnoceno pěknými ce-
nami a spokojenými ohlasy. 

výstavu ozdobily ručně malované obrázky dětí z naší ZŠ a MŠ Ludgeřovice
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Naší hlavní činností pro občany je moštování ovoce. Během 10 moštovacích dnů (od 
konce srpna do konce října, vždy v sobotu od 13. hodin), bylo zmoštováno 9 493 kg ovoce!  
Pro srovnání s loňským rokem je to o 8 558 kg více. 

Celý rok se také průběžně staráme o náš areál, provádíme nejen běžnou údržbu zahrady a pů-
vodního moštovacího stroje, ale naším hlavním úkolem, který jsme na sebe dobrovolně vzali, bylo 
vybudování důstojného sociálního zařízení, které nám dosud chybí. Naše parta, která se nebojí 
žádné práce, za přispění několika sponzorů, proměňuje postupně starou unimobuňku v moderní 
sociální zařízení. Ještě několik brigád a příští rok se můžeme těšit na nové toalety. Taky musíme 
připomenout pomoc naší obce, bez jejíž podpory by naše činnost byla značně omezená. 

Každý měsíc se scházíme v moštárně, abychom si vymysleli nějakou další práci, rozdělili 
úkoly, probrali všechny závažné otázky světa a také nezapomínáme popřát našim členům 
k životním jubileím. A tady musíme vzpomenout naše nejstarší členy výboru – bývalého 
dlouholetého předsedu Bruno Drobíka, který se letos dožil 88 let, a to se svou manželkou, 
dlouholetou a obětavou členkou zahrádkářů Kristou Drobíkovou, která letos oslavila 85 let. 
Také nelze opomenout Ing. Adolfa Vjačku, předsedu kontrolní komise zahrádkářů a dříve 
kronikáře naší obce, který oslavil 83 let. Všem jim děkujeme za práci a čas, který věnova-
li naší zahrádkářské organizaci a také za stálou a neutuchající podporu, jsou nám všem 
velkou inspirací. Často také vzpomeneme na člena výboru Alfréda Ostárka (hodináře a také 
velkého sportovce), který v únoru 2022 nešťastně zahynul ve věku 90 let.

Jsme rádi, že jsme v roce 2022 přivítali v našich řadách nové členy, a to nás těší nejvíce. 
To znamená, že naše práce má smysl a budoucnost.

Děkujeme všem za přízeň a budeme za ni vděční i příští rok. Přejeme Vám, abyste Vy i Vaše 
zahrady načerpali spoustu sil přes zimu, abyste na jaře ze sebe mohli vydat to nejlepší!

z burzy přebytků z letní slavnosti
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Zahrádkáři Ludgeřovice
před moštárnou

Moravskoslezský kraj podpořil investici  
v charitním domově

 Největší investiční projekt letošního roku je u konce. V Charitním domově sv. Mikuláše 
v Ludgeřovicích je v ostrém provozu nový komunikační systém. Na investici ve výši více 
než 800 tis. Kč přispěl z 80 % Moravskoslezský kraj v rámci Programu na podporu zvýšení 
kvality sociálních služeb v Moravskoslezském kraji pro rok 2022. Sofistikovanému zařízení 
požehnal ludgeřovický farář o. Vít Zatloukal.

Díky novému zařízení mezi personálem a klienty domova došlo k významnému zvýšení 
bezpečnosti klientů. Ti mají nově ve formě hodinek či přívěsku neustále k dispozici krizové 
tlačítko. Výrazně se také zlepšila kvalita komunikace klientů s personálem z pokojů či toalet 
domova. Systém umožňuje přivolat pomoc i v exteriéru a zaznamená opuštění domova kli-
entem, který může mít potíže s orientací.

Instalace zařízení probíhala za běžného provozu. Bylo nutné umístit do zdí stovky metrů 
kabelů a přivrtat desítky „krabiček“. Děkujeme našim klientům i pracovníkům, že tuto zátěž 
zvládli. Celý projekt byl ukončen kompletní výmalbou domova.

Děkujeme Moravskoslezskému kraji za podporu, bez které by nebylo v našich silách tento 
potřebný projekt realizovat.



LUDGEŘOVICKÝ ZPRAVODAJ 12 / 2022

34

Charita Hlučín

Tři králové se chystají na koledování
Pokladnička ve tvaru válce je tradičním symbolem Tříkrálové sbírky. I letos si 

ji pověsí na krk přes 300 vedoucích skupinek, kteří vyrazí se Třemi králi koledo-
vat v našem regionu. Pokud vás nezastihnou doma, nevadí. Přispět bude možné do 
pokladniček na veřejných místech i bezhotovostně. Hlavním „koledovacím“ víken-
dem bude 6. – 8. leden 2023.

Se Třemi králi přichází do našich domovů radost. Její předání je hlavním smyslem 
Tříkrálové sbírky. Koledníci potěší ty, kteří je přijmou, tradiční písní a napsáním letopočtu 
vč. tří známých písmen na dveře. Ta mají v češtině tento význam: Kristus požehnej tomuto 
domu.

Výtěžek Tříkrálové sbírky má pro charitní dílo na Hlučínsku obrovský význam. Umož-
ňuje provádět nejnutnější opravy, nakupovat kompenzační pomůcky, ale také realizovat in-
vestice, které jsou nutné k zachování pomoci potřebným v dalších letech.

 Nejvíce kolednických skupinek vyrazí do ulic Hlučínska 6. – 8. ledna 2023. Kole-
dovat je ale možné od Nového roku do 15. ledna 2023. Je tedy možné, že v některých obcích 
využijí koledníci celé období. Pokud vás Tři králové nezastihnou doma, je možné přispět 
i jinými způsoby. Na webu www.trikralovasbirka.cz bude připravena online koleda, přispět 
bude možné zadáním platebního příkazu či sejmutím QR kódu. Bezhotovostně je možné 
přispívat až do 31. ledna 2023.

Na veřejných místech po celém Hlučínsku budou umístěny tzv. statické pokladničky. 
Přispět hotovostí tak bude možné například v kostelích, na úřadech, v obchodech apod. 
Všechny metody jsou podrobně popsány na webových stránkách Charity Hlučín www.cha-
ritahlucin.cz, kde je také možné najít nejčerstvější informace o sbírce a aktuální seznam míst 
s tzv. statickými pokladničkami.

Velké poděkování patří dobrovolníkům, kterých je na Hlučínsku přes tisíc. Sbírka by se 
neobešla bez podpory farností, měst a obcí Hlučínska.

farář o. Vít Zatloukal
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V Ludgeřovicích doprovází mše svaté ‚ferrari‘ mezi varhanami
Varhany v kostele sv. Mikuláše v Ludgeřovicích v tomto roce slaví 90 let od požehnání. Rozezněli 
je při příležitosti oslav virtuosové dvou generací: Martin Poruba a Marek Kozák

Varhany v Ludgeřovicích postavila v roce 1932 firma Rieger z Krnova a je to jeden z nej-
větších varhanních strojů v diecézi. Do jejich dispozice za uplynulých devět dekád nikdo 
výrazně nezasáhl, a proto dnes lze při koncertech např. Mezinárodního hudebního festivalu 
Leoše Janáčka nebo Svatováclavského hudebního festivalu lze obdivovat zvuk v původní 
podobě z 30. let minulého století.

Při oslavě 16. října přivítal posluchače místní kněz P. Vít Zatloukal: „Mohu být farářem 
v kostele, kde jsou varhany krásným dílem, které nám pomáhá prožít dotek něčeho, co pře-
sahuje prosté lidské vnímání a přenáší nás do jiného rozměru života. Přeji vám, aby dnešní 
koncert, každý tón, který zazní, byl dotykem věčnosti.“

Ke královskému nástroji pak usedl ludgeřovický rodák Martin Poruba, jenž byl varhaník 
a ředitel kůru v katedrále sv. Víta, Václava a Vojtěcha na Pražském hradě a v současnosti je 
varhaníkem a emeritním pedagogem v německém Freisingu. „Krása a vznešenost varhanní 
hudby mě oslovili již jako malého ministranta. Přispívat hudbou ke slavení liturgie, to jsem 
se rozhodl dělat po celý život. Po mém studiu v Mnichově se snažím koncertováním přinášet 
bohatství varhanní hudby i dalším lidem,“ vyznal se Martin Poruba. Svůj přednes zakončil 
improvizací na Mariánskou píseň.

„A nyní si poslechneme, jak naloží s 2 500 píšťalami ‚pod kapotou‘ další interpret, Marek 
Kozák,“ uváděla pravidelného hosta nejvýznamnějších hudebních festivalů u nás i v zahra-
ničí, moderátorka Šárka Kuligová. Slovy o kapotě reagovala na jeho vyjádření, že ludgeřo-

posluchači děkují dvěma hudebním mistrům Martinovi Porubovi a Markovi Kozákovi po koncertě u příležitosti 
90. výročí požehnání varhan v Ludgeřovicích
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vické varhany jsou ‚ferrari mezi varhanami.‘ A přesně tak ‚rozjel‘ své vystoupení improvizací 
a následně skladbou z pera Félixe-Alexandre Guilmanta.

Katolický týdeník, foto Jarmila Fussová/Člověk a víra

Dušičky – foto z dronu
I letos k nahlédnutí pár fotek z dronu. Foceno na rozlišení 8k, výška 120 metrů, kostel 

a hřbitov, uloženo do HDR a zmenšeno.
Pokud byste viděli létat dron kolem 23 hodiny v noci, nejsem to já – nikdy v noci nelétám 

– nesmí se to. Jediná výjimka jsou tyto dušičkové fotky, které vznikly při soumraku a těsně 
po setmění. Pokud byste objevili dron, který létá podezřele nízko, například kolem vašeho 
domu nebo nad zahradou, pozdě v noci, zkuste jej ideálně natočit, pokud lze, tak i vyfotit, 
a nahlaste vše neprodleně na Policii ČR.

pohled na ludgeřovický kostel z dronu
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P.K.

pohled na Ludgeřovice z dronu

pohled na ludgeřovický kostel z dronu
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Lampiónový průvod obce Ludgeřovice
Lampiónový průvod v naší obci se nekonal skutečně již pěknou řádku let. Proto mne 

napadlo jej obnovit a obrátil jsem se na vedení naší obce a školy, zda by souhlasili. Nejen, 

lampiónový průvod obce Ludgeřovice – 1. ročník – děti s lampióny

lampiónový průvod obce Ludgeřovice – 1. ročník – děti s lampióny
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lampiónový průvod obce Ludgeřovice – 1. ročník – jeden z výherních lampiónů

že souhlasili, ale ředitel Mgr. Karel Moric nechal vyrobit plakát, místostarostka Ing. Alena 
Janošová s  Monikou Kolenkovou věnovali ceny a čaj pro děti na občerstvení a všichni jsme 
se začali těšit na středu 16. listopadu večer. Jenže od rána bylo velmi nevlídně, mrholilo 
a tak, když jsem dával dohromady svou část cen do soutěže o nejlepší lampión, nebyl jsme 
si jistý, zda se akce vůbec uskuteční. Počasí se však uklidnilo, a proto jsem akci neodpískal, 
ale naopak vyzval do průvodu. V 17 hodin bylo domluveno s technickými službami, že nám 
vypnou osvětlení a to byl signál k odchodu od školního parkoviště – sdělil jsem účastníkům, 
aby dbali zvýšené bezpečnosti svých dětí a vydali jsme se na průvod. Přes přechody nás 
převedli bezpečně zástupci technických služeb, vše proběhlo v pořádku. Během cesty jsem 
udělal pár fotek, myslím si, že dětem ani dospělým těch pár kapek deště nevadilo a všichni 
jsme si to velmi užili. Na závěr si každý malý účastník odnesl bonbon či lízátko a deset nej-
lepších ručně vyrobených lampiónů jsem ocenil dárkovou taškou s dobrotkami a drobnostmi 
pro děti. Ještě jednou díky všem – jsem rád, že vás to nepříznivé počasí neodradilo a přišli 
jste! Pokud se na někoho neusmálo štěstí s cenou, nezoufejte, všichni jste měli moc krásné 
lampióny a příště to určitě vyjde! Budu se těšit u dalšího ročníku na viděnou! Pavel Kramný, 
kronikář obce Ludgeřovice.

P.K.
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Jubilanti – listopad 2022
Anežka Sobolová 94 let
Gertruda Gadeová 91 let
Josef Arabáš 90 let
Jarmila Cilečková 85 let
Anna Masná 85 let
Alice Macurová 85 let
Krista Drobíková 85 let

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme!

Vítání občánků
V sobotu 22. října již tradičně obec přivítala nové občánky, kteří se narodili během po-

sledního roku. Nové malé veselé ale i občas plačící občánky vítala místostarostka Ing. Alena 
Janošová. Všichni obdrželi od obce finanční dar, květinu z místního Květinářství u Verči 
a textilní hračku z terapeutické dílny Charity Hlučín v Ludgeřovicích.

vítání občánků – 22. října 2022
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vítání občánků – 22. října 2022

vítání občánků – 22. října 2022
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P.K.

vítání občánků – 22. října 2022

Od 1. 1. 2023 dojde ke změně variabilních symbolů, které jsou důležité 
pro platbu místních poplatků (komunální odpad, poplatek za psa). Do-
savadní variabilní symboly již nebudou platné. O nových variabilních 
symbolech budete do konce roku informováni, nové variabilní symboly 
vám budou zaslány poštou.

finanční odbor OÚ Ludgeřovice
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Ať ctíte české tradice nebo si o Vánocích dopřáváte po svém, nezapomeňte oleje a tuky 
používané při přípravě jídel slít do lahve a vytřídit. Olej do kanalizace nepatří!

V Ludgeřovicích plastové nádoby s olejem můžete odložit do sběrných nádob na těchto 
místech: parkoviště u budovy obecního úřadu, na křižovatkách – na ul. Na Návsi a ul. Mys-
livecké, ul. Vrablovecká a ul. Nad Tratí, ul. Na Návsi a ul. Polní, ul. Lesní a ul. U Rybníků, 
na Vrablovci, na parkovišti u Dolní školy, v areálu Technických služeb v ul. Úzké, ul. Na 
Návsi – u dětského venkovního hřiště.

LJ

Aktuální stav revitalizace ludgeřovických rybníků
Předmětem projektu je odbahnění soustavy 5 rybníků v obci Ludgeřovice s cílem odtěžit 

sedimenty nádrží a vytvořit funkční litorální zóny, projekt by měl být dokončen v únoru 
2023.

Tento projekt je spolufinancován Státním fondem životního prostředí ČR na základě 
rozhodnutí ministra životního prostředí.

V souvislosti s probíhajícími pracemi dávejte velký pozor při procházkách kolem rybníků. 
Celý prostor je nyní staveništěm, pohybuje se zde těžká technika a pochopitelně jsou také 
nyní velmi zatíženy všechny přístupové komunikace. Pokud to není nutné, omezte zcela po-
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hyb kolem rybníků, abyste neohrožovali bezpečnost svou, svých blízkých, ale i pracovníků, 
kteří dílo realizují.

Fotografie byly pořízeny 30. října 2022.

bagrování vypuštěného rybníka

posezení u vypuštěného rybníka
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P.K.

Byla dokončena rekonstrukce obecního bytu
Jedná se o opravu bytu číslo č. 4 v bytovém domě na ulici Nádražní. Tento byt byl po 

odchodu posledních nájemníků ve velmi špatném stavu a díky dotaci z programu Ukrajina, 
poskytnuté Ministerstvem pro místní rozvoj ve výši 480.000 korun, jsme byli schopni po-
krýt velkou část nákladů na kompletní opravu. Nyní jednáme dokonce o možném navýšení 
dotace až na 600.000 korun. Celková částka opravy bytu činí 810.617,67 korun. Byt by měl 
po dobu udržitelnosti, tedy 3 roky, sloužit pro ukrajinské uprchlíky, pokud zde budou uby-
továni, následně bude využit plně pro naše občany.  

ohraničení v oblasti pískovny u ulice Lípová

obecní byt po rekonstrukciobecní byt po rekonstrukci

Mgr. Daniel Havlík, foto P.K.
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Krátkodobé jízdenky
Zjednodušujeme a rušíme „check-out“
Končí přikládání karty při výstupu z vozidla. Nově budou všechny krátkodobé jízdenky přestupní. 
V nabídce krátkodobých jízdenek již nebude 10minutová nepřestupní elektronická jízdenka.
Ostatní krátkodobé jízdenky beze změn
Ceny ani způsob užívání ostatních krátkodobých jízdenek se nemění. V platnosti zůstává nadále 
chytrá denní optimalizace – u opakovaných jízd zaplatíte maximálně cenu 24hodinové jízdenky.
24hodinové jízdenky
Zavádíme 24hodinovou celosíťovou skupinovou jízdenku pro 5 osob. Končí rozšířená platnost 
24hodinové a 3denní obyčejné jízdenky Ostrava XXL až pro 5 osob o víkendech a letních prázd-
ninách.

7. ročník Ludgeřovického krosu
„Halóóó, pane, nestrhávejte nám ty fáborky. Za chvíli se tady běží Ludgeřovický kros.“
„Ne, tady žádný závod dělat nebudeš!“ „Proč mi tykáte, máte pocit, že se známe?“ „Běž do pr… mla-

dej, akorát tu děláš bordel. Říkám, že nic tu dělat nebudeš!“
Tak nějak probíhala diskuse mezi Mirďou, který jel zkontrolovat hodinu před závodem na-

chystanou trať a záškodníkem, který byl chycen při činu, jak nám strhává fáborky a hází klacky do 
trasy závodu. Pán měl štěstí, že Mirďa patří mezi ty slušnější z nás. Pokud by ho chytli kluci, kteří 
v týdnu již dvakrát opravovali značení, pán by nejspíše dostal silniční lišej a vadu řeči k tomu. Ne-
bylo nám veselo, když jsme se tuto informaci od Mirďi dozvěděli. To i přesto, že zmíněný záškod-
ník údajně nasedl do červeného vozu Renault Clio a odjel do pr… tedy do míst kam asi patří.

Do zahájení závodu zbývalo jen pár minut a nám se na startu těsnal rekordní počet běžců z růz-
ných koutů Moravy a Polska. Frýdek-Místek, Havířov, Karviná, Kopřivnice, Litovel, Ostrava, 
Polička, Racibórz, Žamberk, … Zabloudí? Nezabloudí? Přesně v 10:01:03 hod. dne 12.11.2022 
odstartovalo 160 běžců na 4 a 10 km dlouhou trať. Proč v takový atypický čas? Dvě minuty před 
startem dostáváme informaci, že se dva běžci šli rozklusat před závodem. Doběhli do Černého 
lesa a tam se ztratili. Místo tří kilometrů jich odběhli jednou tolik. Čekáme, než se vrátí. No to 
nám to fakt dobře začíná…

Tímto však průšvihy dnešního dne končí. Naštěstí. Nad hlavou nám svítí slunce na azurovém 
nebi, teploměr ukazuje 9 °C a vítr nefouká. Ideální běžecké počasí. Není divu, že všichni vybíhá-
me s úsměvem na tváři.

S ještě větším úsměvem však vyběhnou děti, které odstartují pár minut po nás. Pro ty předškol-
ní jsme nachystali vzdálenost 100 m a na ty školou povinné čekalo oběhnutí fotbalového hřiště. 
Stupně vítězů, plyšák, medaile a sladkosti pro všechny. Celkem 35 spokojených tvářiček.

To už se ale do cíle vrací první běžci ze čtyř kilometrové trasy. Tím nejrychlejším je Matyáš 
Kubík z SSK Vítkovice v čase 0:16:56 hod. Mezi ženami vítězí Anna Slívová z AKEZ Kopřivnice 
v čase 0:18:28 hod. (oba ročník 2005). Nejmladším běžcem, tedy běžkyní, je Tereza Mučková 
z Ludgeřovic (2014). Tereza je v cíli o pár minut rychleji, než vítěz hlavní kategorie, běhu na 
10 km, Martin Prokša z TJ Sokol Opava. Martin si zapsal výsledný čas 0:36:24 hod. První ženou 
v cíli byla Markéta Kašná z BK Ludgeřovice v čase 0:43:43 hod. Její dcera Natálie pak obsadila 
druhé místo mezi ženami na trati 4 km. A to v pouhých devíti letech!
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Do cíle doběhli ve zdraví všichni účastníci letošního ročníku. Největší potlesk a rámus však 
neměli vítězové, ale Lubomír Bardaševský z BK Ludgeřovice. Před nedávnem totiž oslavil krás-
ných šedesát let svého bytí. Mnozí by řekli, že v tomto věku není co slavit. Josefové Kvita a Smola 
by s tímto názorem však nesouhlasili. Oba zmínění pánové uběhli hlavní trať závodu za takřka 
rovnou hodinu, a to ve věku 71 let! Zaostali tak pouze pět minut za nejmladším běžcem hlavní 
tratě, Pavlem Hrajsemnou z Ludgeřovic. Ve třinácti letech je to také neskutečný výkon!

Vyhlášením jednotlivých kategorií byl závod u konce. S klidem si pak již běžci mohli pochut-
nat na výborné klobáse z udírny, kterou spláchli pivem Ostravar nebo jiným iontovým nápojem. 
Nás ostatní z Běžeckého klubu Ludgeřovice čekalo ještě pozávodní posezení. Zhodnotili jsme tak 
nejen zážitky ze závodu, ale začali plánovat, co bude dál.

V březnu nás čeká již 14. ročník Ludgeřovické patnáctky a někdy v květnu Ludgeřovický šus 
na Farské cestě. Zejména tento závod chceme orientovat na děti, a to i ty nejmenší. Právě tam to 
vše začíná. Dopřejme jim tu možnost zažít závodní atmosféru. Ten zbytek už bude jen a jen na 
nich (a na rodičích). Budeme rádi, pokud budete chtít tuto snahu podpořit, ať už sponzorsky nebo 
organizačně. Stačí se ozvat. Kontakt, ale i fotky a videa z předchozích akcí najdete na webu klubu 
www.bkludgerovice.cz.

Na závěr je slušností poděkovat. Díky běžcům, bez kterých by závod nebyl závodem. Velké 
díky také všem, kteří pomohli závod pod vedením Martina Popka přichystat a v daný den zor-
ganizovat. Vaše pomoc není samozřejmá a moc si vážíme Vašeho času u nás. Zejména vítězové 
jednotlivých kategorií (11x 3 lidé) + ti nejmenší z dětských běhů pak měli radost díky sponzorům, 
kteří dodali věcné dary. Děkujeme firmám Hello bank!, Unimerex s.r.o. a portálu Mojekolo.cz

P.S. Hlavní část značení (tyče, vlajky, fáborky) jsme odstranili z lesa i z polních cest již v sobotu. 
Zbytek byl odstraněn v neděli ráno. Neodstraňovali jsme pouze fáborky, ale i jiné odpadky, na 
které jsme cestou narazili…

běžci na trati
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David Bíbrlík
Běžecký klub Ludgeřovice

jubilant Lubomír Bardaševský v cíli

ocenění vítězové

členové BK Ludgeřovice
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Ukončení podzimní části sezóny 2022/2023
16. listopadu jsme ukončili podzimní část sezóny 2022/2023 mladších žáků TJ Ludgeřo-

vice výjezdem na fotbalové utkání české reprezentace proti fotbalistům Faerských ostrovů, 
které naši fotbalisté vyhráli 5:0. Naši malí fotbalisté si výjezd užili, ať už shlédnutím výbor-
ného výsledku, tak následným focením a autogramiádou reprezentantů české reprezentace.

Pavel Machala, Facebook
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OBECNÍ ÚŘAD LUDGEŘOVICE

Starosta obce:   starosta@ludgerovice.cz 553 876 010 

Místostarostka obce: mistostarostka@ludgerovice.cz  

Tajemník:   tajemnik@ludgerovice.cz 553 876 022
Sekretariát starosty a tajemníka: sekretariat@ludgerovice.cz 553 876 011

Stavební úřad  – vedoucí: stavebni@ludgerovice.cz 553 876 015
 – referenti:  553 876 016

Matrika:   matrika@ludgerovice.cz 553 876 012
Ohlašovna:   ohlasovna@ludgerovice.cz 553 876 013

Finanční odbor – vedoucí: vfu@ludgerovice.cz 553 876 019
Pokladna:   pokladna@ludgerovice.cz 553 876 020
Hřbitovnictví:  financni@ludgerovice.cz 553 876 021

Životní prostředí – vedoucí: olsak@ludgerovice.cz 553 876 024  
  – referent: vincourkova@ludgerovice.cz 553 876 018

Knihovna:   knihovna@ludgerovice.cz 553 876 017

Technické služby Ludgeřovice
  – jednatel: balgar@tsludgerovice.cz 597 582 770
    602 750 081
  – ekonom: mikulasova@tsludgerovice.cz 597 582 771
    608 267 551

www.ludgerovice.cz
urad@ludgerovice.cz 

tel.: 595 052 578
ID datové schránky: n9bb3cx


